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De zomer is in aantocht en dus trekken weer velen er een dagje op uit. Almaar vaker blijken oude gebouwen

de bestemming. We gaan er niet zomaar aan voorbij, aan die fraaie gevels en de mysteries die ze verbergen.

Ons erfgoed is een parel van kunst en bouwkunst. En valt er iets te drinken, dan komt geheid veel volk. Meer

dan dertig jaar lang spande Edgard Goedleven zich in voor de bewaring van dit erfgoed.

Tom Heylen

‘Overal borrelen 
mooie herinneringen op’

N S P E C T E U R
Volksontwikke-
ling, Monumen-
tenwacht Vlaan-
deren, Erfgoed
Vlaanderen, Mo-
numenten en

Landschappen, Contactforum
voor Erfgoedverenigingen – bij al-
len is Edgard Goedleven nog
steeds een Bekende Vlaming en
een gewaardeerde raadgever.
Ondanks zijn pensionering bege-
leidt hij nog menig project ter vrij-
waring van ons erfgoed. Ook wat
orgels betreft heeft Goedleven
veel noten op zijn zang, in de posi-
tieve zin. Klank is voor hem alles,
en tot zijn vreugde blijken almaar
meer orgelbouwers ook meester-
restaurateurs.

– Bespeelt u zelf het orgel?
In mijn jeugd speelde ik trekor-

gel (lacht). Tijdens mijn studen-
tentijd volgde ik harmonie en con-
trapunt aan het conservatorium
in Leuven. Vandaag ben ik niet
langer actief muzikant. Wel blij-
ven muziekinstrumenten me
boeien. Piano’s verzamelen is he-
laas wat moeilijker in een gewone
woning. Gelukkig stellen muziek-
dozen geen probleem. Alle stuk-
ken in mijn collectie werden in
Zwitserland hersteld met de al-
daar gangbare precisie. Pareltjes
zijn het, met een hemelse klank!
Veel mooier dan elke klank die ik
uit een instrument kan krijgen.

En toch zijn orgels mijn echte
passie. Mijn belangstelling voor
orgelmuziek heb ik te danken aan
Johan Fleerackers, kabinetschef
van minister van Neder-
landse Cultuur Frans Van
Mechelen in de tijd dat ik
daar ook werkte. Zijn lief-
de voor het orgel werd
ten dele ook de mijne. Tot
het orgelspel kon Fleer-
ackers me niet overha-
len, wel tot aandacht voor
het orgel in de monu-
mentenzorg. Daaruit ont-
sproot dan de vzw Het or-
gel in Vlaanderen.

Dat het toen slecht was
gesteld met het Vlaamse
orgel, was snel duidelijk.
We namen het initiatief
om een elpee en cd’s met
muziek van Vlaamse or-
gels uit te brengen. Op
zoek naar een Van Peteg-

hemorgel met mooie klank, kwa-
men we bij onze noorderburen te-
recht. In Vlaanderen was het ar-
moe troef. Niet één Van Pete-
ghemorgel was intact!

– Hoe kwam u eigenlijk terecht
op het ministerie van Cultuur?

Na mijn studie Politieke en So-
ciale Wetenschappen werd ik aan
de K.U.Leuven assistent en werk-
te ik mee aan een project ter ver-
betering van de culturele infra-
structuur. Ik maakte deel uit van
een studiegroep voor cultuurbe-
vordering, een initiatief van Re-
naat Van Elslande, minister van
Europese Zaken en Nederlandse
Cultuur van 1966 tot 1968. Later
werkte ik nog bij de administratie
voor Volksontwikkeling en op het
secretariaat dat de bouw van cul-
turele centra coördineerde. Zo
mocht ik menig cultureel centrum
uit de grond helpen stampen. La-
ter kwam er ook de sportinfra-
structuur bij.

In 1968 volgde Van Mechelen,
begeleider van de studiegroep
voor cultuurbevordering, Van Els-
lande op. En dan kwam de vraag
om kabinetsmedewerker te wor-
den.

– De springplank naar de afde-
ling Monumenten en Landschap-
pen van de Vlaamse Gemeen-
schap?

Eind de jaren 1960 was er geen
sprake van monumentenzorg. In
1835, amper vijf jaar na de Belgi-
sche onafhankelijkheid, ontstond
een commissie Monumenten en
Landschappen. Een eeuw later
hadden we hier een van de meest

vooruitstrevende wet-
ten ter wereld ter be-
scherming van het erf-
goed. Helaas, na de
Tweede Wereldoorlog
was er geen sprake
meer van monumen-
tenzorg.

In 1975, het Europese
Jaar voor het Bouw-
kundig Erfgoed, kwam
het thema in België op-
nieuw op de agenda. 
Er bestonden nauwe-
lijks verenigingen die
zich over ons patrimo-
nium ontfermden. En
de zeldzame kunsthis-
torici opereerden am-
per gecoördineerd. Er
was dus veel werk aan

de winkel: inventariseren, restau-
reren en daarvoor de nodige 
financiën zoeken, mensen gevoe-
lig maken.

In onze buurlanden hadden ze
toen reeds een rijke ervaring met
zorg voor het erfgoed. Via contac-
ten met de Raad van Europa kon-
den we mee de vruchten van die
kennis plukken. Zo bespaarden
we veel leergeld.

De ervaring die ik opdeed om
het gebruik van de sportinfra-
structuur te promoten, leerde me
hoe belangrijk het is om ook het
brede publiek mee op de kar te
krijgen. De campagne Sport voor
allen krikte de conditie van de
Vlaming op. We hadden hem van
het belang ervan overtuigd. Van
een eenmansbedrijf kun je met
een goede bewustmakingscam-
pagne een heuse beweging ma-
ken. De Vlaming was sindsdien
nooit meer zo fit. In monumenten-
zorg wilde ik hetzelfde bereiken.
Het idee van de Open Monumen-
tendag was geboren.

– Hoe begon u eraan?
Je moet je eigen zorg en aan-

dacht voor het erfgoed aan ieder-
een tonen. Als amateur-fotograaf
weet ik dat werken met beelden
wonderen kan verrichten. Een

mooie foto is een overtuigende
pleitbezorger voor het monu-
ment. De ervaring in onze buur-
landen was een groot voordeel.
Voor onze eerste Open Monu-
mentendag kregen we onbetaal-
bare hulp van de Nederlanders.
Hun slogan en de sleutel die ze
(met veel succes) als symbool ge-
bruikten, mochten we overne-
men. De tweede maal, in 1991, viel
het evenement samen met het
feestjaar zestig jaar Boudewijn en
veertig jaar koning. Mede dankzij
de goede contacten met de vzw
Koningsfeesten werd dit een da-
verend succes. De zaak was aan
het rollen. Intussen is onze Open
Monumentendag met een half
miljoen bezoekers het grootste
eendagsevenement in Vlaande-
ren.

De herbestemming van onze ge-
bouwen kan ook de aandacht van
de man in de straat trekken. Hore-
ca is daar een voorbeeld van. Zon-
der horeca komen nauwelijks be-
zoekers opdagen, maar niet alles
kan. De uitstraling van een ge-
bouw of omgeving mag er niet
door worden geschaad. Goede
uitbaters zijn wezenlijk. Toch blijft
de oorspronkelijke functie van
een gebouw de interessantste, al
is dat vaak geen realistische optie.

Zouden we de Vlaming opnieuw
de kerk in krijgen? Het probleem
van de herbestemming zou met-
een opgelost zijn.

– U bent nu enkele jaren op rust.
Droomt u nu nog van erfgoed en
restauraties?

Dertig jaar lang stond ik aan het
roer van Monumenten en Land-
schappen. Toch bleven al die tijd
belangrijke monumenten onaan-
geroerd. Voor enkele grotere pro-
jecten maak ik nu tijd vrij. De site
van de Parkabdij in Leuven is er
een van. In deze abdij wonen nog
vier norbertijnen. De jongste is,
vermoed ik, bijna zeventig. Als
woonplaats voor religieuzen heeft
deze site geen toekomst. Toch
mag deze prachtige abdij met
haar tuinen en bijgebouwen niet
verloren gaan. Haar invloed op
het reilen en zeilen in Leuven
doorheen de eeuwen is onschat-
baar. Er is dus nog enkele jaren
heel wat werk aan de winkel.

De abdij van Herkenrode in
Hasselt, het Koninklijk Paleis in
Antwerpen, de scheepswerf van
Baasrode en de ’s Hertogenmolen
in Aarschot staan ook nog boven-
aan het lijstje ‘nog te doen’. Over-
al waar ik kom, borrelen mooie
herinneringen op.
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